



Hausnarketa lasai bat premiazko zereginetarako

Joan den irailaren 28an, Eusko Legebiltzarrek Euskal Memoria Historiko eta Demokratikoaren lehen Legea onartu zuen, gehiengo zabalarekin. 64 legebiltzarkideren aldeko botoekin eta kontrako 7 botorekin egin zuen. Bilkura hartan bildutakoetatik Lege proposamenak EAJ, Euskal Herria Bildu, PSE eta Elkarrekin Podemosen-EB aldeko botoak jaso zituen. Ciudadanosek, PPk eta Voxek aurka bozkatu zuten.

Biziki pozten gara gure Legebiltzarrek, lehen aldiz, frankismoaren biktimatek beren eskubideak aitortuta ikus ditzaten eta askatasunaren eta demokraziaren aldeko borrokalari gisa duten duintasuna berreskura dezaten legezko araudi bat ezarri izana lortzeagatik. Espainiako Parlamentuak ere orain urtebete egin zuen gauza bera, antzeko lege bat onartu baitzuen Estatu osorako.

Agian, batzuek pentsatuko dute Lege hau onartu izana hainbeste kostatu den bide honen amaiera dela. Oker larria litzateke: hau hasiera besterik ez da, aplikatzeko zereginetan, Egia, Justizia eta Erreparazioa zor zaien frankismoaren biktimatei ez ezik, egungo gizarte osoari ere.

Berandu gabiltzalako, oso berandu. Berrogei urte baino gehiago igaro dira frankismoaren biktimak baztertu eta aurreko berrogei urteetan diktadura militar odoltsu bat ezarri zuten biktimarioak babestu zituen Trantsizio hartatik. Beste lege batekin egin zuen: 46/1977 Amnistia Legea, "azken puntuoko lege" bat besterik izan ez zena, gaur egun oraindik indarrean dagoena, ez dezagun ahaztu.

Hori da aurrera egiteko arazo nagusia bi legeekin, Estatuan eta gure Autonomian. Estatuan, Madrilen indargabetu edo aldatu behar delako; eta Eusko Legebiltzarrean, berriz, irmo jokatu behar duelako behin eta berriz, hori egin dezaten eta gizateriaren aurkako krimenen aurrean inola ere aplikatu ez dadin. Izen ere, jurisdikzio penalean babes judzial eraginkorra lortzea, erakunde memorialistok erreklamatzen ari garena, krimen frankistak ikertzeko eta epaitzeko inolako oztoporik ez egotearen mende dago. Horretarako, Espainiako Zigor Kodeak legezkotasun-printzipioa Giza Eskubideen Nazioarteko Zuzenbidearen ikuspegitik esplizitu egin dezala ere esaten ari gara urteetan. Bi hesiak desagerrarazi behar dira.

Garatu beharreko gainerako jarduerei bi legeek modu onargarrian heltzen diente: kondena eta auzitegi frankisten deuseztasuna...; hobietatik gorpuak ateratzeko protokoloak...; biktimen zerrendak...; Memoria-Tokiak...; Egia ezagutzeko hezkuntza-planak...; artxibo guztiarako sarbidea...; erreparazio ekonomikorako neurriak...; zehapen-araubidea...

Uste dugu Estatuko eta autonomia-erkidegoko erakundeek jaso dituzten tresna horiek lehenbailehen jarri behar direla martxan, ez baitago denborarik. Eusko Jaurlaritzak eta Espainiako Gobernuak zeregin handia dute goian adierazitako oztopoak kentzeko eta bi legeetan ezzarritakoak betearazten hasteko, jarraipen zehatza izan beharko duten jarduera-plan zehatzak prestatuz. "Frankismoaren krimenen aurkako Euskal Plataforma" osatzen dugun erakundeok lankidetza osoa eskaintzen dugu horretarako.

Euskal Herria, 2023.09.30

Euskal Plataformaren izenean:

Andoni Txasko (16236673-F), Luis Fuentes (12205612-H), Josu Ibargutxi (15338951-K).



Una serena reflexión para urgentes tareas

El pasado 28 de septiembre el Parlamento Vasco aprobó la primera Ley de Memoria Histórica y Democrática Vasca con una amplia mayoría. Lo hizo con los votos favorables de 64 parlamentarios, y 7 votos en contra. De los reunidos en aquella sesión la propuesta de Ley obtuvo los votos favorables de PNV, Euskal Herria Bildu, PSE y Elkarrekin Podemos-IU. Ciudadanos, PP y Vox votaron en contra.

Nos congratulamos enormemente por conseguir que nuestro parlamento haya establecido, por primera vez, una normativa legal para que las víctimas del franquismo vean reconocidos sus derechos y dignificados como combatientes por la libertad y la democracia. También el Parlamento español lo hizo hace ahora un año, al aprobar una Ley similar para todo el Estado.

Quizás algunos consideren que haberlas aprobado sea el final de este camino que tanto ha costado recorrer. Sería una grave equivocación: este solo es el principio, en las tareas de aplicación de la Verdad, la Justicia y la Reparación debidas, no solo a las víctimas del franquismo, sino al conjunto de la sociedad actual.

Porque andamos tarde, muy tarde. Han pasado más de cuarenta años desde aquella Transición que ninguneó a las víctimas del franquismo y protegió a los victimarios que durante los anteriores cuarenta años establecieron una sangrienta dictadura militar. Lo hizo con otra ley: la Ley de Amnistía 46/1977, que no fue más que una “ley de punto final”, todavía en vigor a fecha de hoy, no nos olvidemos.

Este es el gran problema para la andadura con ambas leyes, en el Estado y en nuestra Autonomía. En el Estado, porque es en Madrid donde debe ser derogada o modificada; y en el Parlamento vasco porque debe ser contundente en su insistencia de que lo hagan y no sea aplicada bajo ningún concepto ante crímenes de lesa humanidad. Porque conseguir la tutela judicial efectiva en el orden jurisdiccional penal, que las organizaciones memorialistas venimos reclamando, depende de que no haya obstáculo alguno en la investigación y enjuiciamiento de los crímenes franquistas. Para ello también venimos insistiendo durante años en que el Código Penal español explice el principio de legalidad desde una perspectiva del Derecho Internacional de los Derechos Humanos. Ambas barreras deben desaparecer.

Las dos leyes abordan aceptablemente el resto de actuaciones a desarrollar: nulidad de condenas y tribunales franquistas...; protocolos para exhumaciones de fosas...; listados de víctimas...; Lugares de Memoria...; planes educativos para el conocimiento de la Verdad...; acceso a todos los archivos...; medidas de reparación económica...; régimen sancionador...

Consideramos que estas herramientas que las instituciones estatales y autonómicas se han dotado deben ponerse en marcha sin dilación, porque no hay tiempo. Tanto el Gobierno vasco como el español tienen mucha tarea en eliminar las barreras arriba señaladas e iniciar la ejecución de las establecidas en ambas leyes, elaborando planes concretos de actuación que deberán disponer de un seguimiento exhaustivo. Las organizaciones que conforman nuestra “*Plataforma Vasca contra los crímenes del franquismo*” ofrecemos toda nuestra colaboración para ello.

Euskal Herria, 2023.09.30

Por la Plataforma Vasca:

Andoni Txasko (16236673-F), Luis Fuentes (12205612-H), Josu Ibargutxi (15338951-K).